
گروه اقتصادی - رئیس ستاد نوسازی ناوگان و اسقاط خودروهای فرسوده گفت: تاکنون تعدادی از تولیدکنندگان 
خودرو و موتورسیکلت نسبت به ثبت نام و ارائه عوارض اسقاط اقدام نکرده اند که شماره گذاری آنها متوقف شده است.
بر اســاس اعلام ســازمان گسترش و نوسازی صنایع ایران، مهران سالاریه اظهار داشت: بر اساس ماده ۱۰ قانون 
ساماندهی صنعت خودرو و اصلاحیه آن، یکی از ارکان شماره گذاری وسایط نقلیه تولیدی یا وارداتی نوشماره، دریافت 

مجوز از ستاد نوسازی ناوگان و اسقاط خودروهای فرسوده است.
وی گفت: بر این اساس، همه وسایط نقلیه نوشماره اعم از سبک، سنگین و موتورسیکلت برای دریافت مجوز 
شماره گذاری یا مشمول ارائه گواهی اسقاط و یا پرداخت عوارض مربوطه به صندوق حمایت از تحقیقات و توسعه 

صنایع پیشرفته وزارت صنعت، معدن و تجارت هستند.
رئیس ستاد نوسازی ناوگان و اسقاط خودروهای فرسوده گفت: با وجود اعلام قبلی، هنوز تعدادی از تولیدکنندگان 
خودرو و موتورسیکلت حتی نسبت به ایجاد صفحه خود در سامانه ستاد و ارائه عوارض اسقاط برابر قانون اقدام نکردند. 
وی گفت: بر این اســاس، برابر هماهنگی انجام شــده با پلیس راهور فراجا شــماره گذاری این دسته از تولیدکنندگان 

متوقف شده است.
ســالاریه با بیان این که هیچ خودرویی نباید خارج از فرآیند ســتاد نوسازی ناوگان و اسقاط خودروهای فرسوده 
شماره گذاری شود، خاطرنشان کرد: تولیدکنندگان یا واردکنندگان انواع خودرو باید نسبت به ثبت نام و ایجاد حساب 
کاربری در سامانه نوسازی ناوگان و اسقاط خودروهای فرسوده به نشانی NNHK.ir اقدام و فرآیند مشخص شده 

را مطابق قانون برای دریافت مجوز شماره گذاری محصولاتشان طی کنند.
وی تاکید کرد: بدیهی اســت خودروســازانی که شماره گذاری آنها متوقف شده است، پس از طی مراحل قانونی 
مربوطــه و ارائــه گواهی اســقاط یا پرداخت عوارض مربوطــه مطابق قانون، مجدد می تواننــد خودروهای خود را 

شماره گذاری کنند.

شماره گذاری خودروسازانی که عوارض اسقاط 
ندادند، متوقف شد
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گروه اقتصــادی - وزیر امور 
اقتصــادی و دارایی گفــت: در چهار 
ماه نخســت امسال نزدیک به ۴۰ هزار 
میلیارد تومان درآمد ناشی از مالیات بر 
ارزش افزوده به شهرداری و دهیاری ها 
پرداخت شد که حاکی از رشد ۲ برابری 
است.»سید احسان خاندوزی« از اداره 
مالیاتی غرب تهــران بازدید کرد و در 
جریان مشــکلات مراجعه کنندگان و 
کارمندان این مرکز قرار گرفت.وی در 
حاشیه این بازدید گفت: در سال های 
اخیر کشور به سمت تامین منابع پایدار 

و غیرتورمی حرکت کرده و با شناسایی 
فرارهای مالیاتی اقدامات مناســبی در 

این راستا انجام گرفته است.
وزیــر اقتصاد با بیــان اینکه در 
حــال گذر از نوع ســنتی اخذ مالیات 
به روش های هوشمند هستیم، افزود: 
در بازدیــد از ایــن اداره مالیاتی میزان 

پیشــرفت انجام امور الکترونیکی را 
بررســی کردیم و مشاهدات ما حاکی 
است که نیازمند برون سپاری پرونده ها 
و اطلاعات و اطلاع رســانی دقیق به 

مودیان هستیم.
خاندوزی بیان داشت: از ابتدای 
پاییز امســال در ساختمان اصلی اداره 

مالیــات، اتاق مشــاوره رایگان برای 
اطلاع رســانی از روند ساز و کارهای 
اداری و تغییرات انجام شده به مودیان 
تشکیل می شــود. تلاش داریم از ساز 
و کار کاغذمحور به سمت الکترونیک 
حرکت کنیم تــا از این طریق مراجعه 

حضوری را کاهش دهیم.

وزیر اقتصاد:

۴۰ هزار میلیارد تومان درآمد مالیات بر ارزش افزوده 
به شهرداری ها و دهیاری ها پرداخت شد

 

اقتصادی

گروه اقتصادی- طرح واردات 
خودرو از اســفندماه ۱۴۰۱ آغاز شد؛ 
بر این اســاس چند صد هزار دستگاه 
خــودرو در معــرض فــروش قرار 

گرفت.
بر اســاس مصوبه هیأت دولت، 
خودروهای وارداتــی فقط از طریق 
سامانه یکپارچه فروش به متقاضیان 
عرضه می شــود، متقاضیان این طرح 
۵۰۰ میلیون تومان در حســاب خود 
مســدود کرده بودند و قــرار بود در 
مدت ســه ماه این خودروها تحویل 
مشتریان شود؛ این در حالی است که 
خودروهایی در گمرک موجود است 

اما تحویل مشتریان نشده است.
طبق اعلام مدیرسامانه یکپارچه 
خودرو ، ٣٣ هزار نفر منتخب شــده 
بودند تا به آنان خودرو تحویل شود. 
قــرار بود بــه یک هــزار و ۱۰٨ نفر 
چانگان تحویل داده شود، خودرهایی 
که توســط سایپا قرار بود وارد شود و 
در اختیار متقاضیان قرار گیرد. با اینکه 
این خودروها در گمرک غرب تهران 
خاک می خورد اما هنوز کسی تحویل 

نگرفته است.
٣۱ هزار و ٨٩۲ نفر از کسانی که 

برای واردات خــودرو ثبت نام کرده 
اند هنوز نمی داننــد، چه خودرویی 
ثبــت نام کرده اند و موعد تحویل کی 

هست؟
علت ترخیص نشدن خودروها 
در گمــرک غــرب تهران، بــه دلیل 
صدور اســتانداردهای لازم اســت، 
رییس ســازمان ملی استاندارد ایران 
در این باره گفته اســت: خودروهای 
وارداتی کــه تایید نوع و تطابق تولید 
داشته باشــند، در کمتر از ۲۴ ساعت 

ترخیص می شود.
»مهــدی اســلام پناه« در بازدید 
از خودروهــای وارداتی موجود در 
گمــرک غرب تهــران تاکید کرد که 

این ســازمان  برای واردات میلیون ها 
خودرو آمادگــی دارد، اما باید تطابق 

تایید نوع و تولید وجود داشته باشد.
گفته می شــود که خودروهای 
زیــادی در انبارهــای واردکنندگان 
وجــود دارد که باید پس از ترخیص 
و تعییــن قیمت وارد بازار شــده و به 
شبکه توزیع وارد شود اما همچنان در 

پارکینگ ها مانده است.
شرکت ســایپا بیش از ۲۰ روز 
پیش این خودروهــا را اظهار کرده، 
اظهارنامــه تایید و به ســازمان ملی 
اســتاندارد ارجاع شده است، اما این 
خودروهــا دارای برخــی نواقــص 
نشــانه گذاری، نصب کمربند ایمنی، 

مصرف سوخت و غیره بوده است که 
با ارائه تعهد از ســوی شرکت سایپا 
برای رفع این نواقص، اجازه ترخیص 
خودروهــا داده می شــود. به محض 
صدور تاییدیه نوع این خودروها نیز 
کمتــر از ۲۴ گواهــی coc برای این 

خودروها صادر می شود.
خودروهــا بایــد قابلیت پاس 
کردن استاندادرهای مد سازمان ملی 
اســتاندارد را داشــته باشد که در این 

صورت ترخیص انجام می شود.
طبق نظر کارشناسان تخصصی 
بــازار خودرو، واردات التهابات بازار 
خودرو را آرام کرده و منجر می شــود 
تا گروه های مصــرف برای انتخاب 

ماشین مدنظرشــان قدرت انتخاب 
بیشــتری داشــته باشــند. همچنین 
واردات خودروهــای باکیفیت بالا بر 
کاهش ۵۰ درصدی قیمت ماشین های 

خارجی ختم می شود.

به طــور قطع ورود خودروهای 
وارداتــی در این فضای رقابتی منجر 
به تعــادل در بازار عرضــه و تقاضا، 
شکسته شــدن و کاهش انواع قیمت 
های بازار می شود. در همین باره بود 

که اواسط اسفندماه سال ۱۴۰۰ رییس  
جمهور به وزیر وقت صنعت، معدن و 
تجارت برای »بهبود وضعیت صنعت 
خودروســازی کشور« دستور هشت 

ماده ای را به طور رسمی ابلاغ کرد.

در یکــی از مفاد این دســتور، 
تاکید شــده بود که به منظور افزایش 
رقابت پذیری و رفع شــائبه انحصار، 
متناسب سازی قیمت خودرو و جبران 
کمبود تولید به میزان مورد نیاز بازار، 
تــا موانع قانونــی و اجرایی واردات 
خودرو در ســال ۱۴۰۱، حداکثر در 
مدت ســه مــاه آینده رفع شــود و با 
افزایش صادرات خودرو و قطعات، 
نسبت صادرات به واردات در صنعت 
خــودرو افزایــش یابد.همچنین در 
خصوص قیمت گذاری نیز بر اساس 
قانون واردات و ســاماندهی صنعت 
خودروی مجلــس و دولت مکلف 
اســت حقــوق ورودی خودروهای 
ســواری را معین و با ملاحظه منابع 
ارزی کشــور نســبت به دریافت آن 
اقدام کند. از این رو مقرر شــده است 
تا بر اســاس آیین نامه واردات، قیمت 
خودرو در مرحله تخصیص خودرو و 
بر اساس قیمت ارز نیمایی همان زمان 

و به صورت قطعی محاسبه شود.
اکنون پنج ماه از آغاز طرح فروش 
خودروهای وارداتی گذشــته است، 
چند صــد هزار دســتگاه خودروی 
وارداتی کــه در معرض فروش قرار 
گرفته اســت اما هنوز اقدامی در این 

زمینه انجام نشده است.

بلاتکلیفی متقاضیان 
خودروهای وارداتی پس از

 ۵ ماه انتظار
پنج ماه از آغاز طرح فروش خودروهای وارداتی گذشته است، اما همچنان متقاضیان بلاتکلیفند و حتی نمی دانند 

چه خودرویی ثبت نام کرده اند و قرار است چه زمان و چه خودرویی تحویل بگیرند. 

گروه اقتصادی - پس از انتظار 
چند ساله برای توسعه روابط هند و 
ایران در بندر چابهــار، حالا به نظر 
می رســد بنا شده دو کشور تا دو ماه 
آینده، یک قــرارداد بلندمدت برای 
توســعه این بندر به  عنوان دروازه ای 
برای دسترســی هند بــه بازارهای 

آسیای میانه، امضا کنند.
موقعیت اســتراتژیک ایران در 
منطقه و برخورداری از یک جغرافیای 
خاص، کشورهای همسایه را بر آن 
داشته که از خاک ایران به  عنوان یک 
مسیر ترانزیتی استفاده کنند؛  یکی از 
این همکاری ها، استفاده از موقعیت 
ترانزیتی ایران برای هند اســت.  در 
ایــن میان بندر چابهــار می تواند به  
عنوان یک نقطه مهم و اســتراتژیک 
و در راستای کریدور ترانزیتی شمال 
- جنوب در یک شــبکه حمل ونقل 
چندوجهی جریان کالا و مسافر بین 
ایران، هند، افغانســتان، کشورهای 

منطقه و آسیای میانه فعالیت کند.
هنــد از طریق انعقــاد قرارداد 
یکــی از شــرکت های خصوصی 
خــود و با تعهد ســرمایه گذاری به  

میزان ٨۵ میلیــون دلار برای خرید 
تجهیزات مورد نیــاز بندر چابهار، 
از ســال ۱٣٩۷ وارد طرح توسعه فاز 
یک بندر شهید بهشتی چابهار شد که 
به دلیل مشکلات ثانویه ایجاد شده از 
جمله تحریم ها، جهت خرید و تأمین 
تجهیزات مذکور، این قرارداد به طور 
کامل اجرایی نشــد؛ اما سال گذشته 
اعلام شد که تامین تجهیزات سنگین 
راهبردی به مبلغ مجموع ۲۴ میلیون 

دلار انجام شده است.
علی اکبــر صفایی - مدیرعامل 
ســازمان بنــادر و دریانــوردی- 
خردادمــاه بود کــه درباره وضعیت 
اپراتــور هندی در چابهــار گفت: 
در جلســاتی که داشتیم، چند مورد 
اختلاف نظــر بوده  و در ۱۰ ســال 
گذشــته نیز اختــلاف نظرهایی را 
که بــرای قرارداد بلندمدت به نتیجه 
نرسیده بود، حل وفصل کردیم و در 
آینده نزدیک قرارداد بلندمدت نهایی 

می شود که یک اقدام خوب در حوزه 
بین المللی برای بندر چابهار خواهد 

بود.
در  نیمــه کاره  قــرارداد 

آستانه ۱۰ ساله شدن
چابهار که در جنوب شــرقی 
ایران واقع است، به عنوان دروازه ای 
برای دسترســی هند بــه بازارهای 
آســیای میانه در نظر گرفته شــده و 
ریشه های این پروژه به سال ۲۰۰٣ باز 
می گردد که دو کشــور بر سر توسعه 
آن به توافق رسیدند. با این حال، این 
ابتکار عمل به دلیل تحریم های غرب 
علیه برنامه هسته ای ایران با موانعی 

مواجه شد.
به  دنبال آن سفیر هند در تهران 
تیرماه امســال گفت کــه هند برای 
رشــد اقتصادی و تجاری از طریق 
بنــدر چابهار برنامه ریــزی ویژه ای 
را در دســتور کار خود دارد. »رودرا 
گائوراو شِرِست« تاکید کرد: چابهار 

نقطــه عطف تحول اقتصادی منطقه 
اســت و برای هنــد فرصتی طلایی 
یدک می کشد و موقعیت چابهار در 
گسترش مبادلات تجاری در منطقه، 
اورآســیا و حتی اروپا منحصر بفرد 

است.
حالا کشتیرانی اعلام کرده که به 
گفته منابع مطلع، انتظار می رود هند 
و ایران تا سپتامبر ۲۰۲٣ )شهریور - 
مهر ۱۴۰۲( و قبل از اجلاس جهانی 
دریایی هند ۲۰۲٣ که برگزاری آن در 
دهلــی نو برای ماه اکتبر برنامه ریزی 
شــده، یک قرارداد بلندمدت برای 
توســعه بندر چابهار امضــا کنند. 
بدین ترتیب پس از ســال ها مذاکره، 
دهلی نــو و تهران قــراردادی چند 
ساله را امضا می کنند که به هند اجازه 
می دهد بندر شهید بهشتی چابهار را 

به صورت بلند مدت توسعه دهد.
در حــال حاضر هنــد و ایران 
قرارداد توسعه بندر چابهار را به مدت 

یک ســال تمدید کردند. با این حال، 
هند از ایران خواسته که به یک پیمان 
بلندمدت متعهد شود و اطمینان لازم 
برای ســرمایه گذاری و برنامه های 
توسعه هند را فراهم کند. این قرارداد 
بلند مدت برای ۱۰ ســال دیگر نیز 
می توانــد به  طور خــودکار تمدید 
شــود. یکی از مقامات وزارت بنادر، 
کشتیرانی و آبراهه های هند گفته که 
مفاد قرارداد بلندمدت ماه آینده نهایی 
خواهد شد و احتمالاً در ماه سپتامبر 

توافق نامه ای امضا می شود.
بلندمدت  قــرارداد  مذاکرات 
پیــش از این به دلیل اختلاف نظر در 
مورد بند داوری متوقف شــد. ایران 
قبلًا بــا توجه بــه محدودیت های 
قانون اساسی خود برای رسیدگی به 
اختلافات در دادگاه های خارجی، از 
بندهایی در مورد داوری بین المللی 
ناراضی بود. با این حال، هر دو طرف 
قرار اســت به یک راه حل دســت 

یابند که اجــازه می دهد پرونده های 
اختلافات احتمالی بــه دادگاه های 
داوری بین المللــی در مکان هــای 
بی طرف مانند سنگاپور و دبی منتقل 
شــود. هند قبلًا پیشنهاد کرده بود که 
موضوعــات داوری در دبی یا بمبئی 
مطرح شــوند. اختلاف نظر در مورد 
ســایر بندها، مانند تضمین حداقل 
ترافیک مــورد نظر ایران نیز راه حل 
خواهد شــد و مســیر توسعه سریع 
زیرساخت های بندر را برای اطمینان 
از رســیدن به ســطح قابل قبولی از 
ترافیک کشــتی و کالا به این مکان 

استراتژیک هموار می کند.
هنــد و ایران در آســتانه 
امضای قرارداد بلندمدت برای 

توسعه بندر چابهار
میــلادی،   ۲۰۱۶ ســال  در 
شــرکت های ایندیا پورتز گلوبال با 
مســئولیت محدود )IPGL( و آریا 
بنــادر ایرانیان قرارداد توســعه بندر 

شهید بهشتی چابهار را امضا کردند. 
هند تأمیــن ٨۵ میلیــون دلار برای 
توسعه بندر چابهار به همراه اعطای 
یک خط اعتباری ۱۵۰ میلیون دلاری 
را متعهد شد. از سال ۲۰۲٣ میلادی، 
هند شش جرثقیل دروازه ای به مبلغ 
۲۵ میلیون دلار برای توســعه بندر 
شهید بهشــتی تأمین و مستقر کرده، 
ولــی با این حال، ایران از تلاش های 
هنــد ابــراز نارضایتــی می کند. به 
طوری که ســفیر سابق ایران در هند، 
پیشرفت کار توسعه چابهار را »بسیار 

کُند« توصیف کرد.
اگر چه در سال ۲۰۱۶، در جریان 
ســفر نخســت وزیر نارندرا مودی 
به تهــران، هند، ایران و افغانســتان 
توافقنامه ای را برای توسعه چابهار به 
عنوان کریدور تجاری و حمل ونقل 
برای پیوند دادن اقتصادهای خود به 
یکدیگر امضا کردند؛ اما از سرگیری 
تحریم های ایالات متحده علیه ایران 

در سال ۲۰۱٩ و سقوط دولت رسمی 
افغانســتان در سال ۲۰۲۱، کار را در 
بندر چابهار پیچیــده و کند کرد، اما 
سال گذشــته تیمی از وزارت بنادر، 
کشتیرانی و آبراهه های هند از ایران 
بازدیــد و مذاکرات برای توســعه 

چابهار دوباره سرعت گرفت.
بر اســاس داده هــای دولتی، 
شرکت دولتی IPGL که بندر شهید 
بهشــتی چابهــار را اداره می کند، از 
زمانــی که فعالیت خود را در ســال 
۲۰۱٨ آغاز کرده تــا ماه می ۲۰۲٣، 
بیــش از ۶.۵۶ میلیــون تن محموله 
فله از اســترالیا، بنــگلادش برزیل، 
آلمــان، روســیه و امــارات متحده 
عربــی را جابه جا کرده اســت. هند 
برای سال ۲۰۲٣ میلادی جابه جایی 
بــار ۱٣ هــزار و ۲٨۲ تی ای یو را در 
پایانه شــهید بهشتی هدف قرار داده 
در حالی که این رقم در ســال ۲۰۲۲ 
فقط ٣۰٩۶ تی ای یو بوده اســت. به 
گفته کارشناسان در صورت اتصال 
بندر چابهار به شــبکه ریلی، میزان 
جابه جایــی کالا از طریق آن به میزان 

قابل توجهی افزایش خواهد یافت.

گروه اقتصادی - معاون مدیر 
عامل شــرکت ملی پالایش و پخش 
فرآورده های نفتی گفت: در سال های 
گذشــته حداکثر رشد مصرف بنزین 
ســالانه ۷ درصد بوده است اما امسال 
به یکباره به ۲۰ درصد رشــد مصرف 
رســیده ایم یعنی از متوسط مصرف 
۱۰۴ میلیون لیتر ســال گذشته؛ امروز 

به ۱۲۴ میلیون لیتر رسیده ایم.
علی زیار با اشاره به ناتراز شدن 
تولید و مصرف بنزین اظهار داشت: در 
حال حاضر مصرف بنزین ۲۰ درصد 
نسبت به ســال گذشته رشد داشته و 
به رقم ۱۲۴ میلیون لیتر رسیده است.

به یکباره به ۲۰ درصد رشد 
مصرف بنزین رسیده ایم

وی افزود: در ســال های گذشته 
حداکثر رشد مصرف سالانه ۷ درصد 
بوده اســت اما امسال به یکباره به ۲۰ 
درصد رشد مصرف رسیده ایم یعنی 
از متوســط مصرف ۱۰۴ میلیون لیتر 
سال گذشــته؛ امروز به ۱۲۴ میلیون 
لیتر رســیده ایم. حال سوال اینکه آیا 
می توان یک شبه برای این میزان رشد 
تقاضا پالایشگاه ســاخت؟ آیا منابع 
آن وجــود دارد؟ پاســخ اینکه حتی 
اگر منابع هم موجود باشــد نمی توان 

یک شبه پالایشــگاه ساخت و به این 
میزان تقاضا پاسخ داد، اگر همین رویه 
ادامه داشته باشــد و سال به سال هم 
رشــد مصرف به این شکل صعودی 
باشــد و با این خودروهای پرمصرف 

واقعا به ناکجاآباد می رویم.
تراز تولید و مصرف بنزین 
در تیرماه ۱۳ میلیون لیتر منفی 

شد
معاون مدیر عامل شــرکت ملی 
پالایش و پخــش فرآورده های نفتی 
گفــت: اکنون تــراز تولید و مصرف 
بنزین در کشــور منفی شده است، به 
طــوری که در همین فاصله زمانی ماه 
گذشته )تیرماه( ۱۰۷ میلیون لیتر تولید 
داشــتیم و میزان مصرف ۱۲۰ میلیون 
لیتر بوده یعنــی تراز تولید و مصرف 
بنزین ۱٣ میلیون لیتر منفی شده است 
که این میزان کسری را مجبور شدیم 

از ذخایر برداشت کنیم.
برنامــه جبــران ناترازی 

بنزین چیست؟
وی بــا بیان اینکــه نباید فقط به 

مدیریت تامین فشــار وارد شود باید 
برای مصرف هم چاره اندیشی شود، 
تاکید کــرد: بایــد تصمیماتی اتخاذ 
شــود که میزان ذخایر هم افت نکند، 
بنابراین یا باید واردات انجام شود و یا 
اینکه مصرف مدیریت شده و با تولید 

همخوانی داشته باشد.
ثروت  تمــام  خودروهــا 

مملکت به باد خواهند داد
زیــار خاطرنشــان کــرد: تنها 
سیاســت قیمتی کنترل کننده مصرف 
تجهیــزات  روی  بایــد  نیســت، 
سوخت بر تمرکز و تجدیدنظر شود، با 
خودروهایی که اکنون در اختیار مردم 
است نه تنها راه به جایی نمی بریم بلکه 
بدون تعارف تمام ثروت مملکت هم 

به باد خواهد رفت.
کیفیــت بنزین تغییر کرده 

است؟
وی دربــاره کیفیت بنزین در پی 
رشــد تقاضا و تولید گفت: چه تراز 
بنزین مثبت، چه سر به سر و چه منفی 
باشــد کیفیت بنزین شــاخص هایی 

دارد که بر اســاس آن عرضه می شود 
بنابراین ناترازی هیــچ تاثیری روی 
کیفیت نــدارد، آنچــه اکنون عرضه 
می شود شــاخص های کیفی را دارد، 
ممکن اســت تولیــد و عرضه بنزین 
سوپر در راستای افزایش تولید بنزین 
معمولی کم شــده باشــد اما کیفیت 
بنزین معمولی در تمامی شرایط حفظ 
شده و مطابق استاندارد تولید می شود.
کارت های ســوخت به کجا 

رسید؟
معاون مدیر عامل شــرکت ملی 
پالایش و پخــش فراورده های نفتی 
دربــاره آخرین وضعیــت صدور و 
اســتفاده از کارت سوخت شخصی 
بیــان داشــت: در دوره ای ما کمبود 
کارت داشــتیم که با تامین کارت خام 
این مرحله را پشــت سر گذاشتیم و 
اکنــون در فاصلــه کوتاهی کارت ها 
صادر می شــوند و روال طبیعی خود 
را طی می کند، اکثــر کارت هایی که 
در نوبت بودند صادر شــده و بدست 
دارندگان خودرو رسیده است، برای 

تقاضاهــای جدید هــم کارت خام 
موجود است و صدرو کارت بسرعت 

انجام می شود.
وی با بیان اینکه در حال حاضر 
اکثریت مالکین خودرو کارت سوخت 
در اختیــار دارند و زمــان مراجعه به 
جایگاه می توانند از کارت شــخصی 
استفاده کنند، خاطرنشان کرد: اکنون 
بــه همان میزان که کارت شــخصی 
صادر شــده و به دســت دارندگان 
خودرو رســیده به همــان میزان هم 
کارت های جایگاه داران محدود شده 
و بــرای تعداد اندکی کــه در مرحله 
صدور هستند و به دست شان نرسیده 
نیز کارت در جایگاه ها موجود است.

زیار با بیــان اینکه اکنون کارت 
بــه میزان کافــی در جایگاه ها وجود 
دارد و به لحاظ موجودی سوخت نیز 
مشکلی نیست، یادآور شد: صف هایی 
که بعضا در جایگاه ها مشاهده می شود 
یا به دلیــل جاماندن کارت و یا اینکه 
برخــی درنظــر دارند که ســوخت 
موجود در کارت خود را ذخیره کنند 

بنابراین از کارت جایگاه دار اســتفاده 
می کنند.

به گفته وی؛ اســتفاده از کارت 
ســوخت شــخصی به منظور تولید، 
تامیــن، برنامه ریــزی ســوخت و 
جمع آوری اطلاعــات در این زمینه 
است، ضمن اینکه می توان قاچاق را 
نیز کنترل کرد، علاوه بر این اگر کارت 
جایگاه محدود نشــود هیچ انگیزه ای 
نمی ماند که مردم از کارت ســوخت 

شخصی خود استفاده کنند.
خودروهــای جدیــد پــر 

مصرف ترند
معــاون مدیــر عامل شــرکت 
ملی پالایش و پخــش فراورده های 
نفتــی در ادامه با اشــاره بــه راهکار 
پاســخ به رشد تقاضای سوخت بیان 
داشــت: ما همواره توان کشور برای 
تامین ســوخت و همچنین ظرفیت 
و کمبودها را اعــلام کرده و گفته ایم 
که بایــد روی چه نقاطی تمرکز کنیم 
ولــی در خصوص تولید و یا واردات 
دســتگاه های  کم مصرف  خودروی 

مربوطــه باید تصمیم گیری کرده و به 
وظایف خود عمل کنند، با خودروهای 
کنونــی نمی توان به رشــد تقاضای 
ســوخت پاســخ داد، ضمــن اینکه 
اکنون شــاهدیم که حتی خودروهای 
جدیدتر ســوخت بیشتری نسبت به 
خودروهای قدیمی مصرف می کنند 
مثلا ســمند مــدل ٩٨، ۷ لیتر در هر 
۱۰۰ کیلومتر مصرف سوخت دارد در 
حالی که سمند سورن مدل ۱۴۰۱، ٩ 

لیتر بنزین مصرف می کند.
به اندازه یک کشــور ۲۵۰ 
میلیــون نفری ســوخت تولید 

می کنیم
وی گفت: تجهیزات خودرویی 
ما ٣ برابر نرم جهانی مصرف سوخت 
دارند، ما بــا ٨۵ میلیون نفر جمعیت 
به انــدازه یک کشــور ۲۵۰ میلیون 
نفری ســوخت تولیــد می کنیم این 
ثــروت مــردم و آیندگان اســت که 
در خودروهای بی کیفیت ســوزانده 
می شــود، این رویه شــرعا، قانونا و 

اخلاقا درست نیست.

اصــاح قیمت چــه زمانی 
امکانپذیر است؟

زیــار تصریــح کــرد: ظرفیت 
پالایشــگاه و انتقال نامحدود نیست 
هر زیرســاختی در تولیــد و انتقال 
ایجــاد کنیم، منابع زیــادی می طلبد، 
هیچ کشوری به اندازه ای منابع ندارد 
که فقــط تولید کند و در خودروهای 
بی کیفیت به مصرف برساند، باید برای 
روند مصرف چاره اندیشی شود و این 
با سیاســت قیمتی امکان پذیر نیست، 
باید تجهیزات اصلاح شــود و در این 
راستا برنامه افزایش قیمت هم ساده تر 
می شــود، به عبارت دیگر اگر میزان 
مصرف به یک ســوم برســد، قیمت 
سوخت ســه برابر هم بشود در سبد 
معیشتی هیچ تغییری ایجاد نمی شود 
اگر قرار باشــد مصرف بالا باشــد و 
قیمت ســوخت را هم افزایش دهیم 
قطعا سبد ســوخت خانوار را تحت 
فشــار قرار می دهــد. وی تاکید کرد: 
اگر قرار اســت مصرف اصلاح شود 
باید ابتدا موتورهای خودروها بهینه و 
اصلاح شــوند، با میزان مصرف کمتر 
حتی اگر سوخت گران هم شود نه تنها 
ثروت جامعه نابود نمی شود بلکه هوا 

هم آلوده نمی شود.

قرارداد نیمه کاره در آستانه ۱۰ ساله شدن؛

تکلیف هندی ها در چابهار تا دو ماه دیگر معلوم می شود

معاون مدیر عامل شرکت ملی پالایش و پخش فرآورده های نفتی:

تراز بنزین در تیرماه ۱۳ میلیون لیتر منفی شد

در یکی از مفاد این دســتور، تاکید شــده بود که به منظور افزایش رقابت پذیری و رفع شائبه 
انحصار، متناسب سازی قیمت خودرو و جبران کمبود تولید به میزان مورد نیاز بازار، تا موانع 
قانونی و اجرایی واردات خودرو در ســال ۱۴۰۱، حداکثر در مدت ســه ماه آینده رفع شود و با 
افزایش صادرات خودرو و قطعات، نسبت صادرات به واردات در صنعت خودرو افزایش یابد.

گــروه اقتصــادی -ایمیدرو 
اعــلام کرد: هدف از اجــرای پروژه 
انتقال آب دریای عمان به استان های 
شــرق، شیرین سازی و انتقال آب در 
مجموع به میزان سالیانه ٨۰۰ میلیون 
متر مکعب اســت که در فاز نخست 
این پروژه، شیرین سازی حدود ۲٨۰ 
میلیون مترمکعب در سال هدفگذاری 

شده است.

ایــن پروژه با راهبری ایمیدرو و 
شــرکت های بزرگ معدن و صنایع 

معدنی عملیاتی می شود.
پروژه انتقال آب دریای عمان به 
استان های خراسان جنوبی و رضوی 
و سیستان و بلوچســتان اختصاص 
دارد و طول مسیر آن یک هزار و ٣۴۲ 
کیلومتر خط اصلی اســت. شــرکت 
هــای گل گهر، فــولاد مبارکه، ملی 

صنایع مس ایران، شــرکت معدنی و 
صنعتی چادرملــو، گهر زمین، فولاد 
خراسان و اپال پارسیان از سهامداران 
آن هستند که سرمایه گذاری در پروژه 
سه میلیارد و ۵۵۰ میلیون دلار است.

در پــروژه انتقــال آب دریای 
عمــان بــه اصفهان، هدف شــیرین 
ســازی و انتقــال آب در مجموع به 
میزان ۶۰۰ میلیون متر مکعب در سال 

اســت که فاز نخســت آن به شیرین 
سازی حدود ۲۰۰ میلیون مترمکعب 
در ســال به استان اصفهان اختصاص 
دارد. طول مسیر این طرح یک هزار و 

۲۰۰ کیلومتر است.
شــرکت های شــرکت فولاد 
مبارکه، شــرکت ذوب آهــن، اتاق 
بازرگانی اصفهان، پالایشــگاه نفت 
اصفهان، سازمان همیاری شهرداری 

هــای اســتان اصفهان، شــهرداری 
اصفهان و شــرکت فلز تدارک فولاد 
مبارکه در آن ســهامدار هستند. میزان 
سرمایه گذاری در این پروژه ۲ میلیارد 

و ۷۰۰ میلیون دلار است.
گفتنی اســت؛ پروژه های ملی 
انتقــال آب خلیج فــارس و دریای 
عمان به اســتان ها، گامی توسعه ای 

برای تامین آب پایدار است.

اسحـق ارزانـی

شیرین سازی و انتقال ۲۸۰ میلیون متر مکعب آب از دریای عمان به شرق کشور
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